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حســین امیرعبداللهیان گفت: اقدامات ترکیه در 
سد سازی برای ایران قابل قبول نیست و از هیئت 
حاکمه موقت افغانستان هم درباره حقابه هیرمند 

رضایت نداریم.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، وزیر امور خارجه در نشست علنی 
دیروز مجلس و در پاســخ به سوال نمایندگان درباره وضعیت 
آب های مرزی ایران گفت: در ۸ ماه گذشته حداقل ۳ بار در دو 
دیدار حضوری در تهران و نیویورک و با تماس تلفنی از وزیر امور 
خارجه ترکیه خواستار توجه جدی ترکیه به حقابه آب ارس شدم 
و مسئولان ترکیه می گویند سدسازی آنها در مناطق کوهستانی 

و برای استفاده برق آبی است.
به گفته حسین امیرعبداللهیان اما در سدسازی ترکیه برای 
جمهوری اســامی ایران ابهام های فنی وجود دارد.  ترکیه از 
دهه ۱۹۷۰ سال با هدف کنترل آب دجله و فرات، طرح آناتولی 
جنوب شرقی یا GAP را با مشارکت پیمانکاران انگلیسی، 
آلمانی، ایتالیایی، اتریشــی و سوئیسی شامل ۲۲ سد مثل سد 
ایلیسو و آتاتورک ) ۱۴ سد بر روی فرات و ۸ سد بر روی دجله( 

و ۱۹ نیروگاه بر روی سرشاخه های دجله و فرات شروع کرد.
یکی از دو ســد بــزرگ طرح گاپ یعنی ســد »آتاتورک« 
)Atatürk(، بزرگ ترین ســد ترکیه با حــدود ۵۰ میلیارد 
مترمکعب ظرفیت، برابر با ظرفیت بیش از ۶۵۰ سد در ایران  
و ۱۶ برابر بزرگ تر از بزرگ ترین سد ایران یعنی سد کرخه است.
سد ایلسو هم که حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب ظرفیت آب گیری 
دارد، به تنهایی، حدود ۳ برابر بیش از ظرفیت سد کرخه و اکنون 
تهدیدی بزرگ برای محیط زیست منطقه از جمله ایران است.

ترکیه در کنار چین و بروندی یکی از سه کشوری است که 
کنوانســیون ۱۹۹۷ سازمان ملل برای مسیرهای آبی را امضا 

نکرده که به معنی عدم تعهد در این زمینه نیست.
این کنوانســیون مانند همه اســنادی که از سوی دولت ها 
امضا می شــوند، همه امضاکنندگان را موظف می کند که از 
رودخانه های فرامرزی عادلانه استفاده کرده و مطمئن شوند که 
فعالیت آن ها در قلمرو خود باعث ضرر و زیانی به کشورهای 

دیگر نشود.
به گفته داریوش گل علیزاده، سرپرست مرکزملی هوا و اقلیم 

سازمان حفاظت محیط زیست »این اقدام آنکارا بخش اعظمی 
از حق آبــه دجله و فرات را قطــع کرده و زمین هایی که بر اثر 
قطع حق آبه به سرچشمه گرد و غبار تبدیل شده اند, با  وزش 
ضعیف ترین بادهای عمودی و افقی گردوخاک را به کشور ما 

می آورند.«
به همین منظور۳ ماه پیش هیئت کارشناسان وزارت خارجه و 
وزارت نیرو به ترکیه رفتند و بنا بر اعام وزیر امور خارجه قرار 

است هیئتی به زودی از ترکیه هم به ایران سفر کند.
اما پس از توضیح حســین امیرعبداللهیان درباره سوال اول 
نماینده مهاباد، این نماینده از پاســخ وزیر امور خارجه درباره 

سدسازی ترکیه به صورت مشروط قانع شد.
با این وجود آقای محمودزاده خواســتار ارائه گزارش های دو 
ماهه یا سه ماهه به مجلس از پیگیری های وزارت امور خارجه 
درباره سدســازی ترکیه شد.رئیس مجلس هم گفت ایران به 

موضوع آب، نگاه امنیت ملی دارد.
 طالبان حقابه ایران از هیرمند را ندهد 

در این باره اقدام قانونی و بین المللی می کنیم
حســین امیر عبداللهیان در بخش دیگری سخنانش درباره 
حق آبه ایران از هیرمند گفت:از هیئت حاکمه موقت افغانستان 
درباره حقابه ایران از هیرمند رضایت نداریم چراکه این هیئت می 

توانست بهتر از این عمل کند.
به گفته وزیر امور خارجه با آزادســازی بخشــی از آب سد 
کمال خان افغانســتان، بخش کمی از آب به ایران رسید اما 
کارشکنی های زیادی در افغانستان شــد و در زمانی که سد 
کمال خان پر از آب بود درخواست آزادسازی کردیم اما گفتند 
مسیر لایروبی نشده است؛ با این وجود ایران اعام کرد آمادگی 
لایروبی مســیر آب را به صورت فنی دارد تا آب بازنگردد و به 
توربین های سد آسیب نرسد اما طرف افغانستانی گفت ۳ میلیون 

دلار پول نیاز داریم که شرکت های خودشان لایروبی کنند.
از زمان روی کار آمدن طالبان در افغانستان سرپرست وزارت 
خارجه افغانستان چندبار به حق جمهوری اسامی درباره حقابه 

هیرمند اذعان کرده است.
اساس این حق آبه به بعد از جدایی افغانستان از ایران و توافق 
گلد اسمیت به تاریخ ۱۸۷۲میادی بر می گردد این بود که هر 

دو کشور ایران و افغانستان باید به طور مساوی از آب هیرمند 
برخوردار شوند و افغانستان  نباید به زیان حق آبه ایران اقدام کند.

حسین امیر عبداللهیان همچنین گفت که اگر طالبان حقابه 
ایران را ندهد، اقدام قانونی و بین المللی می کنیم چراکه تأمین 
حقابه ایران از هیرمند نقش تعیین کننده در سیاست راهبردی 
ما نسبت به هیئت حاکمه افغانستان دارد و اگر هیئت حاکمه 
موقت افغانستان حقابه ایران را ندهد، از تمام مسیرهای قانونی و 
بین المللی استفاده می کنیم.به گفته وزیر امور خارجه کشورمان 
هیئت حاکمه موقت افغانستان تا الان برای بازدید ما کمکی 
نکرده اما سرپرست وزارت خارجه آنها قول داد کمتر از چند هفته 

امکان این بازدید فراهم شود.
یکی از مصادیق راستی آزمایی ایران از هیئت موقت حاکمه 

افغانستان عمل به قرارداد رسمی حقابه ۱۳۵۱ است.
با اینکه ماعبداللطیف منصــور وزیر آب و انرژی طالبان در 
دیدار با سید حسن مرتضوی معاون سفیر کشورمان گفت: با 
وجود خشکسالی و کم آبی هیرمند ، به توافق حق آبه با ایران 
پایبند هستیم و حسن کاظمی قمی نماینده ویژه ایران در امور 
افغانستان گفته که تیم اعزامی کابل توافق کرد که بر اساس 
معاهده  دو کشــور در بازگشت به کابل پرداخت حق آبه ایران 
در برنامه های حکومت افغانستان باشد، هنوز هم مسئله حل 
نشــده پابرجا باقی است. به همین منظور بنا به گفته حسین 
امیرعبداللهیان قرار است کارشناسان ایرانی از رودخانه بالادستی 
سد کجکی افغانستان بازدید کنند تا مقدار کاهش شاخص آب 

بر مبنای قرارداد ۱۳۵۱ بررسی شود.
آقای دهمرده نماینده زابل پس از توضیحات رئیس مجلس 
درباره پاســخ ها و فعالیت های وزیر امور خارجه برای دریافت 

حقابه ایران از رودخانه هیرمند، به صورت مشروط قانع شد.

جزئیات جلسه غیرعلنی نمایندگان با »امیرعبداللهیان« درباره وضعیت آب های مرزی با افغانستان و ترکیه

طالبان حقابه ایران را ندهد، اقدام قانونی می کنیم
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

پسر خاله ها و پسر عمه ها در صف واگذاری ها؛ 
واگذاری خودروسازان بدون رانت و فساد باشد

لطف الله سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
گفت: باید در زمینه واگذاری خودروســازی به بخش خصوصی از تجارب 

گذشته درس بگیریم.
لطف الله سیاهکلی در گفتگو با بازار، با اشاره به موضوع واگذاری ایران خودرو و سایپا به بخش 
خصوصی گفت: ما در واگذاری ها تجارب موفق و ناموفق قابل توجهی داریم.وی با اشاره به 
دلایل واگذاری های ناموفق تاکید کرد: متاسفانه ما در واگذاری ها کمتر به اهلیت افراد فکر 
کردیم و گاهی اوقات بی توجهی کردیم و این امور را به پسر خاله ها، پسر عمه ها ، دوست 
و فامیل واگذار کرده ایم.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسامی تصریح کرد: 
وقتی واگذاری خارج از قاعده تخصصی صورت می گیرد دیگر ما شاهد شکست آن واگذاری 
خواهیم بود.سیاهکلی بیان داشت: باید در زمینه واگذاری خودروسازی به بخش خصوصی از 

تجارب گذشته درس بگیریم چراکه واگذاری به بخش خصوصی باید واقعی باشد.
این نماینده مجلس ادامه داد: واگذاری واقعی امور به بخش خصوصی بدین معناست که رانت 
و فساد نباید در این بخش شکل بگیرد و باید اهلیت و توانمندی فردی که قرار است امور به آن 
واگذار شود، به درستی مورد سنجش قرار گیرد.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان 
اینکه بخش خصوصی همیشه بهتر از بخش دولتی عمل کرده است، اظهارداشت: اصولاً در 
حوزه های اقتصادی بخش های دولتی آن کارآمدی لازم را ندارند چرا که مدیر در این بخش 
حقوق بگیر اســت و اما در بخش خصوصی، مدیران در تولید، درآمد و سود مشارکت دارند و 
افراد در قالب این بخش رصد و ارزیابی می شوند بنابراین انگیزه لازم برای ارتقا در این بخش 
بیشتر است.این نماینده مجلس ادامه داد: خودروسازی ما نباید به هیچ وجه دولتی باشد اساسا 

کل خودروسازی باید به بخش خصوصی واگذار شود.

 همتی: به جای آبروی شخصی 
به فکر به حداقل رساندن فشار بر مردم باشید

رییس اســبق بانک مرکزی گفت: تصمیم در مورد طــرح مهم جِراحیِ 
نحوهُ تأمین،توزیع و قیمت کالاهای اساســی ودارو،آنهم در شرایط فعلی 

کشور،جای آزمون وخطا نیست.
به گزارش اقتصاد آناین، عبدالناصر همتی در توییتی نوشت: در مسیر سخت حذف حذف 
ارز ترجیحی برای دولت آرزوی موفقیت میکنم.هرچندکه باشنیدن صحبت های دیشب رییس 
جمهور و نیز سایر مسئولینِ دست اندرکار طرح،از نظر پختگی ونحوه اجرای طرح،میزان آمادگی 
دستگاه های مجری از نظر ســخت افزاری و نرم افزاری که در هماهنگی و شفافیت مؤثر 
است،نگرانی ام اضافه شــد. تصمیم در مورد طرح مهم جِراحیِ نحوهُ تأمین،توزیع و قیمت 
کالاهای اساسی ودارو،آنهم در شرایط فعلی کشور،جای آزمون وخطا نیست. برای اجرای یک 
طرح جراحی ملی معیشتی بیش از گذشتن از آبروی شخصی،بایستی وجهه همت رییس جمهور 

و همکارانشان،به حداقل رساندن فشارها و خسران احتمالی بر عامه مردم باشد.

 گروسی: پنجره فرصت ها
 در هر زمانی ممکن است بسته شود

رافائل گروسی گفت که مذاکرات برای احیای برجام با سختی مواجه بوده و 
این تلاش ها ممکن از دست برود.

به گزارش ایلنا، رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت که وی همچنان 
نسبت به توافق میان ایران و قدرت های جهانی بر سر احیای برجام امیدوار است اما مذاکرات 
در این زمینه با سختی مواجه بوده و این تاش ها ممکن است از دست برود.گروسی در جریان 
صحبت در کمیته پارلمان اروپا گفت: البته ما همچنان امیدواریم که در یک چارچوب زمانی 
منطقی برخی توافق ها به دســت بیایند، همچنین باید این حقیقت را درک کنیم که پنجره 
فرصت ها در هر زمانی ممکن است بسته شود.وی همچنین ادعا کرد که ایران به اندازه کافی 
درباره فعالیت های هسته ای خود شفاف نبوده است.انریکه مورا مذاکره کننده ارشد اروپا امروز 
سه شنبه برای آنچه آخرین تاش های اروپا برای نجات مذاکرات احیای برجام خوانده بود عازم 
تهران خواهد شد. از دو ماه پیش مذاکرات احیای برجام در وین به دلیل اختافات ایران و غرب 

بر سر موضوع خارج کردن نام سپاه از لیست سیاه آمریکا متوقف شده است.

 موسوی: آقای رییس جمهور این مافیای خودرو
 مگر چقدر زور دارد؟

نماینده مردم لامرد و مهر در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از دولت در تعلل 
نسبت به واردات خودرو تاکید کرد: دولت باید هرچه زودتر واردات ماشین 
خارجی را آغاز کند تا با ایجاد رقابت خودروساز داخلی مجبور شود و کیفیت 

و قیمت خود را درست کند.
به گزارش ایسنا، سیدموسی موسوی نماینده مردم لامرد و مهر در جلسه روز سه شنبه مجلس 
شورای اسامی در تذکری بر لزوم توجه بیش از پیش دولت به وضعیت معیشت کارگران و 
معلمان تاکید کرد.وی همچنین با اشاره به برنامه دولت برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اظهار کرد،  
درســت است که دولت قبل یک سنگ را در چاه انداخته و الان صد نفر از مدیران  در حال 
خارج کردن این سنگ هستند و همچنین درست است که اصاح اقتصادی لازم و ضروری 
است اما دولت دقت مضاعف کند که از هرگونه تصمیمات عجولانه که منجر به گرانی افسار 
گسیخته و هرج و مرج می شود، باید خودداری شود؛ بر همین اساس نسبت به اجرای این طرح 
قبل از فراهم کردن زیرساخت های مورد نیاز هشدار جدی می دهم.این نماینده مجلس همچنین 
در تذکری در باره وضعیت خودروهای داخلی خاطر نشان کرد: همه صحبت های دیروز رهبر 
انقاب را شــنیدند؛ دیگر حضرت آقا به چه زبانی باید نارضایتی خود را از خودروسازان اعام 
کنند؟ آقای رییس جمهور این مافیای پشت پرده خودرو مگر چقدر زور دارد که علی رغم مصوبه 
مجلس هنوز جلوی واردات را گرفته است؟ موسوی تاکید کرد: دولت باید هرچه زودتر واردات 
ماشین خارجی را آغاز کند تا با ایجاد رقابت خودروساز داخلی مجبور شود کیفیت و قیمت خود 

را درست کند.

 یارانه ۴۵ هزار تومانی و معیشتی
 برای همیشه حذف شد

پیگیری ها از سازمان هدفمندی حاکی از آن است که یارانه نقدی و معیشتی 
برای همیشه حذف شده است.

 دوشنبه شب رییس جمهوری از پرداخت یارانه جدید برای مردم خبر داد؛ بر این اساس قرار 
شــده بود برای دهک های یک تا سه، نفری ۴۰۰هزار تومان و برای دهک های چهار تا نهم 
نفری ۳۰۰هزار تومان یارانه پرداخت شود؛ با این خبر سوال مهمی که برای مردم مطرح شد این 

بود که آیا یارانه نقدی و معیشتی چه خواهد شد؟ آیا این یارانه ها حذف می شود و یا جداست؟
پیگیری های اقتصاد آناین از سازمان هدفمندی یارانه ها حاکی از آن است که یارانه نقدی و 
معیشتی با یارانه شب گذشته تجمیع شده و همه این یارانه ها باهم در قالب یارانه ای جدید، شب 
گذشــته واریز شد.  موضوع دیگر پس از دوماه است؛ سوال مردم این بود که آیا بعد از دو ماه 
یارانه نقدی و معیشتی بازمی گردد یا خیر؟ سازمان هدفمندی در پاسخ به این سوال اعام کرد 
که دیگر هیچ یارانه ای تحت عنوان یارانه نقدی و معیشتی نخواهیم داشت و یارانه به صورت 

کالابرگ الکترونیک پرداخت خواهد شد.

نماینده شیراز:
 همه پیگیری ها 

در چاه ویل وزارت کار متوقف شده است
نماینده مردم شیراز گفت: دســتورات وزیر کار ، نه کور می کند و نه شفا 

می دهد. همه پیگیری ها در چاه ویل وزارتخانه متوقف شده است.
به گزارش ایلنا، جعفر قادری نماینده مردم شیراز در مجلس و عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اسامی در توئیتی نوشت:از عملکرد  وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 
شدیدا گله مندیم. دستورات وزیر، نه کور می کند و نه شفا می دهد. همه پیگیری ها در چاه ویل 

وزارتخانه متوقف شده است.

قیمت بنزین تغییری نمی کند
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با تکذیب 
شایعات افزایش قیمت بنزین با تغییر در نظام پرداخت یارانه ها، گفت: تغییری 

در قیمت بنزین نداریم و دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد.
»جلیل سالاری« دیروز سه شنبه در گفت وگو با ایرنا در خصوص شایعات افزایش قیمت بنزین، 

افزود: قیمت بنزین با تغییر در نظام یارانه ها تغییر نمی کند و گران نمی شود.
وی ادامه داد: دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد و بنزین بدون تغییر قیمت توزیع 
خواهد شد.سالاری تاکید کرد: همچنین تغییری در نحوه توزیع بنزین در جایگاه های سوخت 
ایجاد نخواهد شد.معاون وزیر نفت گفت: قیمت بنزین یارانه ای یک هزار و ۵۰۰ تومان و بنزین 
آزاد نیز همچنان ۳ هزار تومان خواهد بود.اکنون تولید بنزین در کشــور ۱۰۰ میلیون لیتر در 
روز است. همچنین مصرف بنزین در کشور نیز با کاهش محدودیت های کرونایی و افزایش 

رفت وآمدها، به حدود ۱۰۰ میلیون لیتر در روز رسیده است.

اخبار کوتاه 

وزیــر علوم، تحقیقــات و فناوری گفت: به دلیــل تعداد زیاد 
دانش آموختگان مقطع دکتری، بورسیه دکتری خارج از کشور 

نداریم.
به گزارش ایرنا، محمدعلی زلفی گل در حاشیه برگزاری آیین تقدیر از برگزیدگان 
بیســت و ششمین المپیاد علمی دانشجویی در جمع خبرنگاران و در پاسخ به 
پرسش ایرنا درباره راه اندازی دوباره بورسیه دکتری خارج از کشور، اظهار داشت: 
در حال حاضر به قدری دانش آموخته دکتری داریم که نیازی به ایجاد دوره های 

بورسیه خارج از کشور نداریم.
وی در پاسخ به این سوال که چه تضمینی برای مهاجرت نکردن برگزیدگان 
المپیادهای علمی وجود دارد، تاکید کرد: تنها راه جلوگیری از مهاجرت نخبگان 
و برگزیدگان المپیادهای علمی دانشــجویی، ایجاد شغل برای آنها است و در 

جایگاهی قرار گیرند که احساس اثربخشی کنند.
وزیر علوم درباره توجه به رشته های علوم پایه، خاطرنشان کرد: رشته های علوم 
پایه و علوم انسانی در سالیان گذشته مورد کم مهری قرار گرفته است؛ تقویت 
رشته های علوم پایه و علوم انسانی یک ضرورت است و توزیع متوازن استعدادها 
در این رشته ها انجام نمی شود. به جای هدایت تحصیلی، شرایط هدایت تحمیلی 
ایجاد شده است و رشته ها بر اساس تضمین وجود بازار کار در آینده و نه بر اساس 

عاقه ذاتی افراد، انتخاب می شوند.
زلفی گل درباره راهکار تقویت این رشته ها گفت: عزم فرابخشی، رشته های 
علوم پایه و علوم انســانی را تقویــت می کند؛ در این زمینه نهادهای مختلف 
باید حمایت کنند. به عنوان مثال، دانشگاه فرهنگیان از بین دانش آموختگان 

رشته های علوم پایه و علوم انسانی، دانشجو پذیرش کند.
به گفته این مسوول وزارت علوم، راه دیگر، تأسیس دوره های پیوسته کارشناسی 

ارشد و دکتری در رشته های علوم پایه است.

وی درباره همسان سازی حقوق اعضای هیأت علمی، تاکید کرد: همسان سازی 
همان گونه که در قانون بودجه تصویب شده است، طبق آن عمل می شود.

وزیر علوم در پاسخ به این سوال که نمایندگان مجلس تاکید کرده اند وزارت 
علوم باید قانون سنجش و پذیرش مصوب مجلس را برای کنکور اجرا کند، اظهار 
داشــت: این موضوع باید از سوی نمایندگان مجلس شورای اسامی پیگیری 
شود. طبق قانون، شورای عالی انقاب فرهنگی نمی تواند متناقض با مصوبات 
مجلس، مصوبه ای داشته باشد، اما اگر مصوبه شورا، مکمل مصوبه مجلس باشد، 

مشکلی نیست.
به گفته وی، قوانینی که مجلس شــورای اسامی پیش از این تصویب کرد، 
ماک عمل اســت. اما مصوبات شورای عالی انقاب فرهنگی در مواردی که 

قانون وجود ندارد و مکمل باشد، می تواند اجرا شود.
به گزارش ایرنا، در آیین تقدیر از برگزیدگان بیست و ششمین المپیاد علمی 
دانشجویی کشور، ۸۳ برگزیده مورد تقدیر قرار گرفتند و دانشگاه صنعتی شریف 

۱۹ مدال طا را از آن خود کرد.

رئیس مجمع نمایندگان اســتان فارس گفت: دولت در بحث 
گرانی ها خیلی کنترلی روی بازار ندارد، به ویژه روی احتکارها و 
گرانفروشی ها، جرائم هم در این حوزه جوابگو نیست و این ها را 
بایــد به روز کنند. دولت باید در این زمینه لایحه بیاورد و ما هم 

منتظر لایحه دولت هستیم.
علیرضا پاک فطرت نماینده مردم شــیراز در گفت وگو با ایلنــا، در رابطه با 
استیضاح های امضاء شده که اعام وصول نمی شوند و شرایط مجلس در بحث 
پیگیری استیضاح، گفت: من استیضاحی که اعام وصول شود ندیدم و اکثرا 
استیضاح ها در حد حرف و شعار است، اما به نظر من هنوز برای استیضاح یک 
مقدار زود است. باید شش ماهه اول امسال را هم صبر کرد و به وزرا فرصت داد 
و اگر واقعا بعضی از وزرا ضعیف باشند و مدیرانی که انتخاب می کنند را ضعیف 
انتخاب کنند، دیگر توجیهی ندارد و در شش ماهه دوم نماینده با قدرت بیشتری 

می تواند در بحث استیضاح پیش برود.
وی ادامه داد: البته به نظر من اگر کار به اینجا برســد، رئیس جمهور محترم 

خودش هم گفته و هم دارد رصد می کند و اجازه نخواهد که کار به این نقطه 
برسد و خودش وزیر را تغییر خواهد داد.

رئیس مجمع نمایندگان استان فارس همچنین در خصوص گرانی های اخیر و 
لزوم کنترل و نظارت بر بازار، عنوان کرد: من فکر می کنم یک مقدار خود دولت 
در گرانی ها مقصر است، به عنوان مثال خودرو دست دولت است و خود خودرو 
هم یک قیمت پایه برای افزایش اقام و اجناس دیگر محسوب می شود، خب 
وقتی خود دولت، خودرو را گران می کند که نباید بکند، معلوم است اقام دیگر 
هم گران می شوند. وی افزود: نکته دیگر این است که دولت در بحث گرانی ها 
خیلی کنترلی روی بازار ندارد، به ویژه روی احتکارها و گرانفروشی ها، جرائم هم 
در این حوزه جوابگو نیست و این ها را باید به روز کنند. دولت باید در این زمینه 

لایحه بیاورد و ما هم منتظر لایحه دولت هستیم.
نماینده مردم شیراز خاطرنشان کرد: در بحث گرانفروشی و احتکار قوانین باید 
خیلی سختگیرانه باشد و اگر این اتفاق رخ ندهد شاهد آن خواهیم بود که یک 
کالایی در یک شهر مانند تهران یا شیراز از ۱۰ ریال تا ۲۰ ریال قیمت گذاری 
می شود. چرا؟ اگر قیمتش ۱۰ ریال است  چرا دو برابر فروخته می شود؟ این نشان 
می دهد که بازار رهاست و فروشنده هم خیلی گستاخ و پررو عمل می کند به این 

علت که جریمه ها بازدارنده نیست.
پاک فطرت درخصوص نظارت بر بازار و نقش سازمان تعزیرات، ابراز داشت: به 
نظرم عملکرد در حوزه نظارت بر بازار خیلی ضعیف است، سازمان تعزیرات در این 
حوزه هم ضعیف است و هم پشتیبانی نمی شود. نیرو و امکانات مناسب و مورد 

نیاز در اختیار این سازمان نیست.
وی افزود: در این برهه کنونی این سازمان باید بسیار قوی باشد و همه به این 
نهاد کمک کنند تا بتواند جلوی سوءاستفاده ها و گرانی ها را بگیرد، اما در عمل 

چنین چیزی مشاهده نمی شود.

محمدعلی زلفی گل وزیر علوم:  نماینده مردم شیراز در مجلس:

نیازی به بورسیه دکتری خارج از کشور نداریم استیضاح  ها در مجلس در حد حرف و شعار است

رئیس جمهور گفت: نظارت بر زنجیره تأمین و توزیع کالا مسأله 
مهمی در اجرای موفق طرح اصلاح اقتصادی است که فعالیت 
جدی، مداوم و میدانی همه نهادهای مسئول را می طلبد و هیچ 

کوتاهی در این زمینه پذیرفته نیست.
به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی دیروز با حضور در جلسه ستاد تنظیم بازار، 
گفت: نقش آفرینی و مشارکت مردم مانند همه عرصه های خطیر گذشته در این 
اصاح اقتصادی نیز مهم بوده و ضامن موفقیت آن است.وی با تاکید بر اینکه 
باید به شــبهات و گره های ذهنی مردم در خصوص این طرح حتما پاسخ داد، 
افزود: اقناع افکارعمومی و اقشار مختلف و نخبگان جامعه برای درک بهتر و 
همراهی در اجرای این طرح، بسیار مهم و ضروری است.رئیسی اظهار داشت: 
نظارت بر زنجیره کالا، از تامین و تولید تا توزیع و فروش در فروشگاه ها و خرده 
فروشی ها، مسئله مهم دیگری است که برنامه ریزی و فعالیت جدی، مداوم و 

میدانی همه نهادهای مسئول را می طلبد و هیچ کوتاهی در این زمینه پذیرفتنی 
نیست.

نماینده مردم خاش اعلام کرد: رقم پرداختی یارانه مردمی خیلی 
کم است و ای کاش دولت به جای دادن یارانه، کالای معیشتی در 

اختیار مردم قرار می داد و تورم را مهار می کرد.
اســماعیل حســین زهی نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسامی در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ به این سوال که پرداخت یارانه ۴۰۰ هزارتومانی 
از طرف دولت چه تاثیری می تواند داشته باشد، گفت: این اقدام تاثیری بر بازار 
نخواهد گذاشت چون اجناس دیگر هم گران خواهند شد. ای کاش دولت به 
جای دادن یارانه، جلوی تورم را می گرفت. از اینکه مجلس در نهایت درباره این 

اقدام چه تصمیمی می گیرد، خبر ندارم.
وی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا این تصمیم تاثیر اقتصادی خواهد 
داشت یا خیر، گفت: یارانه ای که پرداخت شد،  به این معناست که تایید می کند 
که کالاها گران تر شوند. رقمی که پرداخت شد مناسب نبوده و خیلی کم است. 
بهتر این بود که دولت به جای پرداخت یارانه کالای معیشتی در اختیار مردم 

می گذاشت، چون نقدینگی باعث گرانی می شود.

رئیس جمهور در جلسه ستاد تنظیم بازار: حسین زهی : اقدام دولت به معنای تایید گران تر شدن کالاهاست

هیچ کوتاهی در زمینه نظارت بر زنجیره کالا پذیرفتنی نیست ای  کاش به جای پرداخت یارانه، تورم را کنترل می کردند

اسعدی کارشناس انرژی رانت و قاچاق را دلیل اصلی اصرار برخی 
از نمایندگان مجلس به تهاتر قیر در پروژه های عمرانی دانست 
و گفت: پروژه عمرانی بودجه مشخصی دارد و قیر مورد نیازش را 

هم باید از آنجا تامین کند.
به گزارش »بازار«؛ فریدون اسعدی کارشناس سابق مرکز پژوهش های مجلس 
در حوزه انرژی که مخالف عرضه قیر به صورت تهاتری اســت، گفت: مصرف 
معمول قیر دولت در پروژه های عمرانی اســت. چه لزومی دارد در شرایطی که 
پروژه های عمرانی بودجه مشخصی دارد، بخواهیم قیر آنها را به صورت رایگان 

توزیع کنیم.
او معتقد است: اگر پروژه عمرانی به قیر نیاز دارد باید پول لازم برای خرید آن را 
از محل بودجه ای که برای پروژه های عمرانی اختصاص داده شده، تامین کند. 
اما حالا روندی که برای تامین قیر مورد نیاز طراحی شده، به این شکل است که 
وزارت نفت باید وکیوم باتوم )ماده اصلی تولید قیر( را از پالایشگاه ها گرفته و به 
قیرسازها تحویل دهد. قیرسازها هم با گرفتن حق العملی مشخص، وکیوم باتوم 

را به قیر تبدیل و حواله های قیر را به شرکت های دولتی واگذار می کنند تا این 
شرکت ها صاحب قیر شوند.

انتظارات بیجا از پالایشگاه های خصوصی
این کارشناس حوزه انرژی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به خصوصی سازی پالایشگاه های کشور، گفت: در کشور ۹ پالایشگاه)غیر از 

ستاره خلیج فارس( داریم که ۷ تای آنها درست یا غلط واگذار شده است. در چنین 
شرایطی وزارت نفت قادر نیست که از آنها بخواهد قیر پروژه های عمرانی را به 
این صورت تامین کند. چرا که این دستورات و انتظارات خاف اصول خصوصی 
سازی است.اسعدی با اشاره به اینکه وزارت نفت یا شرکت نفت مسئول تامین قیر 
مورد نیاز پروژه های عمرانی نمی تواند باشد، ادامه داد: مصوبه مجلس درباره نحوه 
توزیع قیر در پروژه های عمرانی به معنای نادیده گرفتن حقوق بخش خصوصی 
و نقض کردن اختیارات آنهاست. اگر قرار این رویه ادامه پیدا کند بهتر است که 
خصوصی سازی های گذشته را لغو کرده و وزارت نفت را مسئول این کار قرار 
دهیم. چرا که با این روش ادامه فعالیت برای پالایشگاه های به ظاهر خصوصی 

شده ممکن نیست.
رانت و قاچاق در تهاتر قیر

عضو سابق مرکز پژوهش های مجلس در حوزه انرژی با بیان اینکه وزارت راه و 
شهرسازی یا وزارت کشور یا دیگر نهادهایی که متولی اجرای پروژه های عمرانی 
هستند باید قیر مورد نیاز خود را از بورس تامین کنند، ادامه داد: ظرفیت پالایشی 

کشور امروز حدود ۲.۴ میلیون بشکه است که ۸۵ درصد آن تبدیل به ۵ فرآروده 
بنزین، گازوییل، مازوت، نفت سفید و ال پی جی تبدیل می شود و ۱۵ درصد آن 
هم شامل محصولات همچون قیر و ویکوم باتوم است در اثر روابط غلط ناشی از 

خصوصی سازی اشتباه قرار است به پروژه های عمرانی داده شود.
وی در پاسخ به این سوال که چرا برخی از نمایندگان مجلس تا این حد اصرار 
به تهاتر قیر در پروژه های عمرانی دارند، گفت: حرف و حدیث های فراوانی در 
اینباره وجود دارد. برخی دلیل آن را قاچاق و برخی دیگر رانت های ناشی از آن 
می دانند. ضمن اینکه گزارش  نهادهای قانونی ازجمله دیوان محاسبات به خوبی 
نشان می دهد دلالان، منتفع اصلی چنین قانونی هستند و از محل اختاف قیمت، 

محموله های قیر را صادر و سود هنگفتی می کنند.
این کارشــناس انرژی ادامه داد : در شــرایطی که قیمت هر تن قیر بیش از 
۱۱ میلیون تومان است مجلس می گوید که وزارت نفت باید به قیمت ۷.۵ میلیون 
تومان به عنوان سهمیه دستگاه های مصرف کننده در نظر بگیرد. این حجم از 

اختاف قیمت به طور قطع برای بسیاری وسوسه انگیز می تواند باشد.

در حالی است که نه تنها دولت ترکیه یارانه ای برای ماکارونی 
پرداخت نمی کند بلکه هزینه های تولید در این کشور، چند برابر 
ایران اســت، از جمله حداقل حقوق کارگر در ترکیه، نزدیک به 
دو برابر مشــابه آن در ایران است، قیمت حامل های انرژی هم 
به مراتب بالاتر است، بنزین 13 برابر ایران قیمت دارد، بهای 
گازوئیل 64 برابر است )هم اکنون هر لیتر بنزین و گازوئیل حدود 
20 لیر است( و هزینه های برق و گاز نیز به همین شکل چندین 
برابرند و اخیراً نیز ترکیه درگیر یک تورم عجیب 70 درصدی شده 

است.
به گــزارش عصر ایران ، در گیر و دار ماجرای ماکارونی، آنچه مغفول مانده و 
جا دارد سازمان حمایت از مصرف کننده و تولید کننده در این باره شفاف سازی 
کند، »منطق تعیین قیمت های کنونی برای ماکارونی« است.طبق دستورالعمل 
این سازمان که ۱۱ اردیبهشت ۱۴۰۱ صادر شد، قیمت هر بسته ماکارونی ساده 
۵۰۰ گرمی، ۱۷ هزار تومان تعیین شده است. ماکارونی ۷۰۰ و ۱۰۰۰ گرمی هم 

به ترتیب ۲۴ و ۳۴ هزار تومان قیمت خورده اند. این که قاعدتاً نباید قیمت بسته 
یک کیلویی دو برابر نیم کیلویی باشد )چون هزینه های بسته بندی شان تقریباً 
یکی است و به همان نسبت باید از قیمت بسته یک کیلویی کم شود( و این که 
قیمت های اعامی در بازار رعایت می شود یا خیر، امر دیگری است اما سوال این 

است که بر چه مبنایی قیمت ها را نزدیک به سه برابر گران کرده اند؟!
برای این که بحث واضح تر و صریح تر شود، قیمت ماکارونی در کشور همسایه، 

ترکیه، را مثال می زنیم.در همین لحظه که شما این مطلب را می خوانید، کف 
قیمت بسته نیم کیلویی ماکارونی ساده در ترکیه حدود ۶ لیر است.

با احتساب قیمت لیر به بهای بازار آزاد )۱۹۴۰ تومان(، قیمت یک بسته ماکارونی 
ســاده در ترکیه ۱۱ هزار و ۶۴۰ تومان می شود؛ به بیان دیگر، قیمت اعامی 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولید کنندگان، حدود ۵۰ درصد بالاتر است!
این در حالی اســت که نه تنها دولت ترکیه یارانه ای برای ماکارونی پرداخت 
نمی کند بلکه هزینه های تولید در این کشــور، چند برابر ایران است، از جمله 
حداقل حقوق کارگر در ترکیه، نزدیک به دو برابر مشابه آن در ایران است، قیمت 
حامل های انرژی هم به مراتب بالاتر است، بنزین ۱۳ برابر ایران قیمت دارد، بهای 
گازوئیل ۶۴ برابر است )هم اکنون هر لیتر بنزین و گازوئیل حدود ۲۰ لیر است( و 
هزینه های برق و گاز نیز به همین شکل چندین برابرند و اخیراً نیز ترکیه درگیر 
یک تورم عجیب ۷۰ درصدی شده است.همین مورد گازوئیل را در نظر بگیرید: 
تولید کننده ترکیه ای برای این که محصول خود را به اقصی نقاط این کشــور 
برســاند، ۶۴ برابر همتای ایرانی اش، پول گازوئیل می دهد؛ بله ۶۴ برابر! اما در 

نهایت محصول اش ارزان تر از ایران به دست مصرف کننده می رسد.
حال ســوال اینجاست که چطور تنها با حذف یارانه آرد و با هزینه های پایین 
تر تولید در ایران، قیمت ماکارونی توسط خود دولت، بسیار بالاتر از قیمت های 
کشور ترکیه اعام شده است؟!در واقع باید به جز قیمت آرد )که تازه مثل ترکیه 
غیر یارانه ای شده( با توجه به سایر مؤلفه های تولید، قیمت ها در ایران ارزان تر از 
ترکیه باشد ولی در عمل شاهد عکس این قضیه هستیم و حتی بهترین برندهای 
ماکارونی ترکیه هم که قیمت شان بالاتر است، تقریباً هم رده کف قیمت ایران 
هستند، حال بماند که کف قیمت در ایران یک و نیم برابر ترکیه است.سازمان 
حمایت از مصرف کننده و تولید کننده باید پاسخ دهد که بر چه اساسی این اعداد را 
اعام کرده است؟چگونه به تولید کننده ایرانی حق داده است با هزینه های تولید 
پایین تر از ترکیه، محصولات خود را با قیمتی بالاتر از آن به مردم ایران بفروشد؟

آیا برای تنظیم این لیســت با تولید کنندگان لابی کرده است یا واقعاً منطق 
اقتصادی وجود دارد؟ اگر وجود دارد، صریح و شــفاف اعام کند و در غیر این 

صورت، با کاهش قیمت ها، از ادامه اجحاف به مردم جلوگیری کند.

دلالان بیشترین بهره قیر رایگان عمرانی را می برند

بر اساس کدام منطق اقتصادی قیمت ماکارونی در ایران 1/5برابر ترکیه نرخ گذاری شده است؟

پالایشگاه خصوصی مسئول تامین قیر دولت نیست

سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان پاسخ دهد


